
RADU DUDA: 
"Actorii de teatru sunt iremediabil i  săraci" 

Radu Dvda s-a născut pe 7 iunie 1 960. A absolvit /.A. T. C. În 
1984. A jucat fncă din timpul facultăţii pe scena Teatrului Mic, după 
absolvire fiind angajat la Teatrul Naţional din laşi. 

A abordat În cariera sa cele mai variate zone ale teatrului, de la 
teatrul dramatic Oucâhd intens, În anii 1985- 1989, la laşi), până la 
oper;.il şi spectacole de muzică şi poezie. 

In 1 988 joacă În filmul "Nelu" (regia: O. M. Ooroftei). A fost 
distribuit În numeroase spectacole de Televiziune: De Pretore 
Vincenzo de Eduardo De Filippo, Trei surori de Cehov, Capul de 
răţoi de G. Ciprian, Titanic-vals de Tudor Muşatescu, Vacanţă de 
crăciun după Mihail Sebastian , Ciocârl ia de Jean Anouilh , 
Războiul domnului Beaumarchais, scenariu după Feuchtwanger, 
M i nc inosul de Go/doni. În Bucureşti a jucat la Teatrul .. ton 
Creangă" În Turandot de Car/o Gozzi (regia: Gelu Colceag), la 
Teatrul de Cameră În Raport pentru o academie de Franz Kafka 
(regia: Cristina loviţă), la Theatrum Mundi În Goi în faţa destinului 
de Tudor Popescu (regia: Cristina loviţă) şi la Teatrul Franca
Român În Piesă cu un titlu lung de Mare Oare (In regia autoruluij. 

În februarie 1993 a efectuat un stagiu la Royal Opera House 
Covent Garden, la propunerea regizorului Thomas de Mallet 
Burgess. În acelaşi an a avut o bursă de studii la Universitatea din 
Oxford. 

Va termina În curând fi/mările la .. Căpitanul Conan", În regia lui 
Bernard Tavernier. Urmează să joace În teleplay-u/ Uniforme de 
generali după Mircea Eliade (regia: Constantin Dicu) şi să monteze 
În Camerun spectacolul Turandot, unde va interpreta şi rolul Catat, 
fiind, În distribuţie, singurul român printre africani. 

O Radu Duda, etti ceea ce se cheamă un actor 
independent: nu etti angajat la nici  un teatru. Ce 
împrejurări au determinat hotărîrea ta de a-ţi practica 
meseria în aceste condiţii? 

• N-a fost un moment anume în care m-am decis. După ce 
am venit în Bucureşti de la Teatrul Naţional din laşi, am dat o 
serie de concursuri la teatrele bucureştene, nefiind admis în nici 
unul. Asta mi-a provocat întâi stupoare, apoi un fel de disperare. 
Mai târziu am înţeles că nu avea cineva ceva împotriva mea; 
acest lucru nu s-ar fi putut explica, era fără sens. Am înţeles că 
acele uşi închise trebuiau să ducă undeva. Astfel, mi-am asumat 
un destin. Când Lucian Pintilie, după ce mă văzuse într-un scurt 
monolog la TV, prin '93, m-a chemat la el acasă, mi-a spus, 
printre altele, că "există spaţii care se închid şi spaţii care se 
deschid" ,  să nu mă sper i i .  .. Ştiam asta, dar am primit şi 
confirmarea unui mare artist. • 

O Ţi s-au deschis într-adevăr spaţii generoase, la 
propriu fi la figurat. Cariera ta are, de cliţiva ani încoace, 
o traiectorie impresionantă, ce cuprinde importante 

centre europene fi 
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• Iniţial, textul mi 
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loviţă, având la ora 
aceea în minte ideea 
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timpul repetiţii lor, Cristina loviţă mi-a spus că vrea încă un 
personaj, care să simtă şi  să reacţioneze la ceea ce se întâmplă 
pe scenă. Acest al doilea personaj a fost întruchipat de actriţa 
Carmen Tănase. Apoi, totul s-a înlănţuit într-un mod fericit. Am 
fost văzuţi în spectacol, am primit invitaţii. . .  

O Una dintre cele mai interesante experienţe cu 
acest spectacol, se pare, a fost cea din Camerun ... 

• În 1 994, am jucat spectacolul, în limba franceză, la un 
festival internaţional de teatru din Camerun ,  unde am avut 
privilegiul  de a trăi zile şi nopţi de vis în compania lui Ellen 
Stewart. Experienţa a fost cu atât mai interesantă, cu cât 
publicul de acolo a reacţionat neaşteptat de bine, manifestându
se zgomotos şi viu, iar la momentele de comedie ale satirei 
kafkiene reacţiile celor din sală ne-au ajutat să-i descoperim lui 
Kafka valenţe goldoniene, shakespeariene şi caragial iene. 

O Făcând teatru pe alte meridiane, al resimţit vreun 
complex de instrăinare? 

• Sentimentul înstrăi nări i ,  ca şi inversul  său, acela al  
reintegrării ,  când te întorci,  sunt false probleme. Artistul nu se 
poate simţi străin câtă vreme face ce trebuie. N u  cred că 
Domingo sau Carreras, care sunt plecaţi în jur de 1 1  luni pe an 
din ţara lor. se simt străini sau emigranţi. 

O Care sunt, la ora aceasta, raporturile tale cu 
profesiunea de actor? 

• Aceleaşi. Dar am descoperit atâtea alte lucruri minunate 
încât, dacă mi s-ar lua dreptul de ·a practica meseria asta, aş 
avea mu lte altele de făcut. Am descoperit că pot exista în 
această lume fără a fi complet dependent de ceva. Ştiu să fiu 
fericit când fac sport, când gândesc . . .  Am avut revelaţia că viaţa 
este extraordinară. Am descoperit că este extraordinar să te 
simţi bine în propriul corp. Ataşamentul orb faţă de o profesie nu 
ţine doar de iubire, ci şi de neputinţă . . .  Nu-mi mai e frică. Atunci 
când eşti foarte dependent de un lucru, pierzându-1, rămâi fără 
nimic. Am libertatea să visez, să fac un rol din convingere, din 
iubire. Există actori mari care au o întreagă ştiinţă de "a se pune 
bine", de "a fi primul" . . .  Meseria asta este, în mod egal, altar şi 
tarabă. Asta face şi sublimul ei. 

O Şi totuti, dacă ţi s-ar propune să joci într-un teatru 
bucurettean, ai refuza? 

• Aş juca, bineînţeles, la un teatru bucureştean, dar dacă 
m-ar chema regizorul, nu directorul teatrului. Nu vreau să ocup 
un loc într-o schemă . . .  

O Ce crezi despre succes? 
• Succesul e atunci când totul merge bine. Un profesioRist 

nu are beţia clipei, el poate fi fericit când e conştient că totul a 
ieşit aşa cum a dorit el. 

O Succesul Implică fi o stare de euforie? 
• Euforic nu poţi fi decât când nu şti i  ce ai vrut şi te 

surpr inde peste ce d a i .  E uforice pot fi coafezele ş i  
manichiuristele. Ş i ,  cum sunt multe coafeze în  teatru, este ş i  
multă euforie. 

O Este important pentru un actor aspectul său fizic? 
• Foarte i m portant.  Pr in  asta înţeleg farmecu l ,  

atractivitatea . . .  Nu sunt pentru frumuseţile tip manechin, care 
sunt reci ,  fade. Cef mai important lucru pentru un actor este 
farmecul  apar i ţ ie i .  Actorul  trebuie să a ibă  rasă, asta 
neînsemnând.neapărat să-I cheme Sturdza . . .  

O Consideri că fizicul te-a ajutat în carieră? 
• Cum să mă ajute?! Eram foarte slab, mult prea înalt, mai 

ales pentru scenele mici ,  aveam ochi i  prea mici ,  capul prea 
mare . . .  Am început să încap în pielea mea abia după 30 de ani, 
ceea ce dovedeşte că aceşti ani i-au fost necesari chipului meu r-. pentru a ·se contura. ....... 
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O Acumulările intelectuale, informaţia, cultura te-au 
ajutat în practicarea actoriei? 

• M-au ajutat, dar m-au şi inhibat. Predominarea intelectului 
omoară intuiţia. Dacă găseşti calea către tine, descoperi imense 
capacităţi pe care nu ştiai că le ai. Le descoperi, şi vezi că au 
fost acoperite de intelect. E greu să gândeşti şi să simţi în 
acelaşi timp, cu aceeaşi justeţe şi intensitate. Există însă şi 
cazuri feric ite de actori i ntelectual i ,  ce-şi  stăpânesc ş i  
capacităţile intuitive. 

O Cum explici lupta între generaţiile de actori? 
• E determinată în primul rând de caracterul cronofag al 

acestei meserii. Când, preţ de ani, te instalezi confortabil într-un 
teatru, ai confirmarea publicului, şi vine o generaţie care îţi ia 
locul, vezi că totul trece foarte repede. Cum să accepţi să-ţi iei 
bagajele şi să pleci? Sunt oameni care nu ştiu să ia în piept 
timpul. E un talent şi ăsta. Dar nu trebuie pierdute din vedere nici 
conflictele în cadrul aceleiaşi generaţii. 

O Când ţi-ai dat seama că vrei să fii actor fi în ce 
condiţi i  s-a produs acest fapt? 

• Atunci când am devenit conştient că sunt, că există o 
persoană care sunt eu. Aveam o stare de linişte când luam feţele 
de masă ale bunicii şi făceam teatru cu găinile prin curte -
credeam că sunt actor. Cât am fost elev, asta mi se părea ceva 
accidental, pentru că eu, de fapt, "eram" actor. Pe la 1 3  ani, am 
fost chemat la Naţionalul din laşi. să joc un rol de copil. Era 
Poveste de lamă şi regia o semna Cătălina Buzoianu. A fost 
prima şi ultima colaborare cu domnia-sa. De atunci tot aştept să 
aibă nevoie de mine, dar nu are . . .  

O Şi după acest "debut" pe o scenă profesionistă? • • •  
• Am jucat tot timpul, la laşi, rolişoare, figuraţie, până am 

intrat la Institut. . .  N-aveam nici o grijă, mă simţeam dintotdeauna 
actor. Problema alternativei la această profesie mi-am pus-o la 
33 de ani. A fost calea mea să exagerez în sensul actori ei. .. Până 
la 33 de ani, fiecare inspiraţie, fiecare bătaie de inimă era pentru 
teatru. E posibil să fi exagerat din frica de propriile mele goluri, 
d i n  neputinţa de a privi realităţi le.  Realitatea e la fel de 
fascinantă ca şi ficţiunea. Acum sunt tulburat de mirosul vieţii; 
realitatea e un inamic al ficţiunii. 

O Care ţi se pare a fi cel miii iniifAtor sentiment? 
• Credinţa. În toate sensurile, dar, orice sens i-ai da, nu-l 

poţi ocoli pe cel divin, pentru că acolo se pot întâlni toate 
celelalte. 

O Al m i nţ it  vreodată? (Urmează o lungă pauză 
gânditoare.) 

• . . .  . . . da. Cu precădere atunci când mă înşelam pe mine. 
Eram pe un drum pe care îl ştiam fals, dar continuam să merg pe el. 

O Care crezi ci e deosebirea fundamentali dintre 
IICtorul de "teatru fi cel de film? 

• Actorul de teatru e un martir. Merită să fie iertat pentru 
orice. A fi actor de teatru înseam n ă  a-ţi dedica viaţa 
anonimatul u i ,  a nu putea depăşi g ran iţele geografice . . .  
Consumul nervos este imens, destinul de a veni o viaţă întreagă, 
zi de zi, in acelaşi teatru, in aceeaşi cabină, este foarte dur şi 
epuizează incredibil. Nu vezi că actorii de teatru, spre sfârşitul 
vieţii, parcă arată toţi la fel? Sfârşiţi, obosiţi. . .  N-au strălucirea 
vedetei de cinema, care poate face un film antologic, rămâne in 
·istoria cinematografiei, ia premii şi nu mai munceşte din greu 
după aceea ... Actorii de teatru sunt iremediabil săraci. Pe orice 
meridian, nu pot fi decât săraci. Îi iubesc pe actorii de teatru şi 
am inţelegere pentru tot ce fac; ctliar când fac rău, sunt 
scuzabili. 

O Te wocolefti un om norocos? 
• Foarte norocos. Cred că n-am ştiut intotdeauna să 

mulţumesc Cerului pentru cât mi-a dat. 
Q ....... .......,.. mai multe vieţi? 
• Nu e in fiecare zi o altă viaţă? Fiecare zi ,  fiecare 

întâmplare, fiecare prietenie, fiecare iubire? Fiecare in parte 
poate fi o altă viaţă . . .  

•••••••••••• 
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CLARA MARGIHEANU 

ENERGIA 

ACTORULUI 
Noi tendinţe teatrale. Regizorul realităţii transformate 

- acesta a fost titlul şi, totodată, deviza celei de a 29-a ediţii a 
BITEF, festivalul belgrădean desfăşurat între 1 9  septembrie şi 2 
octombrie 1 995 (după doi ani de întrerupere), mulţumită ridicării 
embargo-ului  pentru manifestările culturale din Iugoslavia. 

Ce înseamnă astăzi regizorul în teatru? Care-i sunt drepturile 
şi în ce constă contribuţia sa? Cum se afirmă autonomia sa? Dar 
relaţia sa cu textul? lată numai câteva dintre întrebările puse cu 
prilejul acestei ediţii, de la care nu au lipsit spectacolele lui Silviu 
Purcărete, Titus Andro n i c u s ,  Ubu Rex cu scene d i n  

Macbeth ş i  Phaedra, după cum n u  a l ipsit nici Lev Dodin d e  la 
Teatrul Mic din Sankt-Petersburg cu Claustrofobia, o montare 
"de autor" în sensul autentic al cuvântului. 

Programul festivalului a fost incitant din nenumărate puncte 
de vedere; incitant, în primul rând, prin varietatea spectacolelor. 
Au putut fi văzute, astfel , montări de tip "teatru-dans" în stilul 
Pinei Bausch - cum a fost Francis Bacon, creat de Johann 
Kresnik, la Stuttgart, pornind de la tablourile şi confesiunile 
plasticianului irlandez, sau cel realizat de Josef Nagy la Centre 
National Choreographique din Orleans, Anatomia animalelor 

sAlbatice -, dar şi  cele mai recente premiere absol ute 
iugoslave, precum Butoiul cu pulbere de Dejan Dukovski, 
pusă în scenă de Saso Milenkovski la Teatrul Naţional din 
Skoplje, Macedonia, sau de Slobodan Unkovski la Teatrul de 
Dramă Iugoslav din Belgrad. 

Incitant a fost festivalul şi prin originalitatea viziunilor 
regizorale, prin modul de manifestare şi  de materializare a 
autonomiei directorilor de scenă faţă de textele dramatice. 
Pentru Lev Dodin,  în Claustrofobia , nu s-a pus problema 
textului ,  pentru că intreg spectacolul i se datorează l u i  şi 
interpreţilor tineri, entuziaşti, plini de fantezie, cu care a lucrat şi 
care au descoperit, ca actori, dansatori, cântăreţi, acrobaţi, 
mergând de la improvizaţii până la structuri perfect organiZate, 
posibilitatea vizualizării unor tulburătoare angoase şi chinuitoare 
căutări. Nu s-a pus nici pentru Johann Kresnik sau Josef Nagy, 
căci amândoi au plecat de la situaţii reale şi personalităţi 
i dentificabi la.  Cel d i n  urmă s-a inspirat , în Anatomia 

animalelor dlbatlce, din eseurile lui  Voinich Oscar, 'UI1 scriitor 
ungur care a trăit la sfarşitul veacului trecut, neobosit şi pătimaş 
călătcr şi vănător pe toate rcontinentele lumii. Pentru aceşti 
regizori nu a existat text u l ,  având in vedere fapt u l  că 
spectacolele lor au încorporat, în gest şi tensiuni lăuntrice 
exteriorizate prin izbucniri vijelioase, chinuri sufleteşti, anxietăţi 
sabiective şi obiective. 


